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Az igazi tisztaság 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL   
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Ezen a mai vasárnapon nagyon sok mindent kellene tisztázni, hogy értsük a zsidók 
felfogását, bár inkább tanulságképpen van erre szükségünk, hiszen mi a zsidók utáni 
időkben élük, a keresztények idejében.. Fontos tudni, mit jelentenek a törvények, a 
hagyományok, a vallásos előírások, mit jelent az ember számára az Isten elvárása. Nekünk 

az Isten elvárására kell figyelnünk,mert a törvényekben, előírásokban nagyon erőteljesen 
jelen van az emberi elem is. Sajátos kérdést vet föl a mai evangélium: 
 

a tisztaság kérdését. 
 
Ezzel a fogalommal kapcsolatosan szinte mindenki másra gondol. A modern ember a 
tisztaságot mintha magának tulajdonítaná, mintha ő helyezte volna a középpontba. Az 
emberek általában a tisztasággal kapcsolatosan orvosi fogalomra gondolnak, számtalan 
előírásra, ami az egészségünk szempontjából fontos. A mai evangéliumból világos és 
egyértelmű, hogy ez a fogalom sokkal de sokkal régebbi. A tisztasági előírások vallási 
megfogalmazás szerint rituális előírások voltak. Egészen más amikor erkölcsi értelemben 
beszélünk a tisztaságról. A hit oldaláról megfogalmazva: 
 

A tisztaság mindig a lélek tisztasága! 
 
A farizeusokról hallottunk az előírásokkal és törvényekkel kapcsolatosan, akikről  általában 
valamilyen fajta ítélet jut az eszünkbe. Magatartásukat mintha nem értenénk, mintha 
félreértette volna a világ is. Kik voltak ezek a farizeusok? Azok, akik  a törvényeket, az 
atyák törvényeit mindennél fontosabbnak tartották azért, mert várták a Messiást. Úgy 
gondolták, azzal készítik elő, talán siettetik is a Messiás eljövetelét, hogy ezeket a 
törvényeket, amiket az atyáktól kaptak örökségképpen, ezeket szigorúan megtartják. Sőt 
buzgóságukban még nagyon sok előírást is gyártottak, hogy ezekkel is   kifejezzék 
hűségüket, vágyakozásukat, várakozásukat a Messiás után. 
 
A baj akkor kezdődött, amikor úgy gondolták, hogy ezek az előírások és ezeknek a 
megtartása megfelelő emberi magatartás. De az ember nem egyértelmű, sohasem  és 
egyikünk sem, legfeljebb úgy gondoljuk, vagy legfeljebb szeretnénk ilyenek lenni. Még 
bővült ez a probléma, amikor ezeket az előírásokat - nem a törvényeket, mert azok 
mindenkire kötelezők voltak, - kiterjesztették mindenkire. Aki felfogásában, tudatosságában 
nem volt azon a szinten mint a farizeusok, az nem is értette ezt a sok-sok előírást. Talán az 
életfeltételei sem voltak megfelelők és elegendők ahhoz, hogy mindezeket szigorúan és 
pontosan betarthassa. Ebből nagyon sok konfliktus származott. A zsidók ezeket a rituális 
előírásokat oly mértékben hangsúlyozták, hogy közben háttérbe szorult a lélek tisztasága. 
Úgy gondolták, ezek megtartása elegendő, a lélek tisztaságával már nem törődtek. 
Ez a konfliktus a zsidókból megtért keresztények körében volt hangsúlyos. A pogányokból 
megtért keresztények esetében nem volt ilyen kérdés. A pogányokból megtért keresztények 
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tökéletesen elválasztották a rituális előírásokat, a rituális tisztaságot a lelki tisztaságtól. 
Ezeket csak az érti meg, aki tanulmányozza a zsidók múltbeli helyzetét, meg aki most is ott 
él. Olyan túlkapások következtek ezekből az előírásokból, hogy a zsidók tisztátalannak 
tartottak minden idegen országot, minden idegent, aki odajött hozzájuk. Getto gondolkodás 
ez, mert megragadtak a maguk szintjén. Egy régi világ hagyománya, gondolkodása. A 
választott nép gondolkodása ez.  
 
Ma egyértelműen elkülönítjük egymástól a kultikus tisztaságot a lelki tisztaságtól. Ez a 
krisztusi gondolkodás. Jézus a lélek tisztaságát hangsúlyozta, ezért is került szembe a 
zsidókkal. 

“Nem az szennyezi be az embert, amit megeszünk,  
 - gyerekes, földhöz ragadt gondolatok, - 

az szennyezi be az embert, ami belülről, a lelkünkből származik.” 
 
Ezzel kapcsolatosan igen sok a félreértés. A lélek tisztaságán általában valamilyen fajta 
bűntelenséget értünk, vagy a lélek tisztaságán a testi vágyainkkal kapcsolatos 
problémakörre gondolunk és tisztátalan az, aki ebben nem teremt rendet. Itt nem ezekről van 
szó, sokkal nagyobb mélységekről. A lélek tisztasága Jézus gondolkodása szerint az, hogy 
az ember megőrzi fogékonyságát az értékek iránt. Még egyszer: 

 
A lélek tisztasága nem más,  

mint az ember fogékonysága az igazi értékek iránt. 
 

A lélek tisztaságával összefügg az ember életminősége, mert ez a lelki állapotától függ. Az 
egészségügyi nemzetközi világszervezet /a WHO/ az életminőséget ezzel jelöli meg: - az 
ember testi, szellemi, lelki, közösségi jó érzetével, az ember jól létével, nem a jólétével. Az 
egész világon ez a sokat hangoztatott fogalom, a jólét oka a félreértéseknek. Aki csak 
jólétről beszél, az komolyan nem foglalkozik a lélekkel. Hiszen a lélek egészsége fontosabb 
az emberi javakban való bővelkedésnél, mert lehet az embernek akármije, akármilyen élete, 
ha a lelke beteg, akkor minden inkább megmérgezi.  
 

Az életminőség a lélek állapotától függ. 
Önvizsgálattal, lelkiismeret vizsgálattal, bűnbánattal tartjuk rendben a lelket. 

Ez a lelki egészség.  
 
Ahhoz, hogy ezt megértsük, tanuljunk a farizeusoktól, akik oly fontosnak tartották az atyák 
örökségét. Lehet, hogy a mi lelki tisztaságunk kérdése ezzel is összefügg, az atyák 
örökségével? Ezzel függ össze a haza fogalma is.  Csak annak az embernek van hazája, aki 
tud az elődei örökségéről, aki ezt ismeri, aki ezeket értékeli, akinek az életét ezek 
meghatározzák. Ezek a gyökerek.  
 
A zsidók és egészen sajátosan a farizeusok nagyon jól tudták, mit jelent idegenben lenni, 
fogságban, mit jelentett a hazátlanság, mit jelentett vándorolni és hazára lelni. Az ő 
törvénytiszteletük és  számtalan rituális előírásaik mögött lássuk meg ezt is, mert ahhoz, 
hogy valakinek fontos legyen a lelki egészsége, annak fontos, hogy legyen hazája. Annak 
legyenek olyan kincsei, kultúrája, amely miatt érdemes ezzel a kérdéssel foglalkozni. 
Akinek nincs hazája, akinek nincs kultúrája, az a lelkével sem törődik. Nem törődik  
azokkal az értékekkel, amelyek az élet minőségét jelentik. Annak nincsenek ilyen értékei. 
Annak egyedül az a fontos, mi az, amit ma megragadhat, mi az, amit ma magáévá  tehet és 
úgy gondolja, hogy ez elég. 
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Testvérek!  
Álljunk az Isten elé és kérjük az ő  kegyelmét, kérjük az ő támogatását, hogy a lelkünkkel  
többet foglalkozzunk. Akkor az életünk munkálása által hazánk, jövőnk és lelki békénk is 
lesz. 

+ A M E N  + 
 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek! 
Nem egyszerű lélekben eljutni odáig, hogy az ember örüljön az Úr törvényeinek. Ezekben 
az Isten szeretete nyilatkozik meg. Isten félt bennünket, aggódik értünk. Aki fölismeri ezt, 
az nem azt jelenti, hogy akkor már minden törvényt be is tart. Csak nehogy azt gondoljuk, 
hogy azoknak van igazuk, akik a törvényt megismerni sem akarják, következésképpen nincs 
mit betartani, akkor ők tökéletesek. Isten azt akarja, hogy nekünk értékeink legyenek és 
ezek összefüggenek valamiképpen az Istennel. Imádkozzunk. 
 

Mi Atyánk... 
 

Könyörögjünk  
Mennyei asztalod kenyerével tápláltál minket Istenünk. Kérünk, a szeretetnek ez a tápláléka  
erősítse szívünket, hogy testvéreinkben Neked szolgáljunk, Krisztus a mi Urunk által. 
 

+  A M E N  + 
   

Szentmise befejezése 
 
Jézus mondta, hogy az emberi élet középpontja a szív, mert onnan származik minden jó és 
minden rossz. A modern pszichológusok azt mondják, végtelen szakadékok vannak az 
ember szívében. Az ember maga sem ismeri önmagát. Senki el ne higgye magáról, hogy ő 
pontosan tudja, mi lakozik benne. Ami az ember szívében van, az mindent meghatároz. 
Vigyázzunk arra, hogy mit mondunk és annak megfelelően cselekedjünk. Ismerjük ezt a 
szép megfogalmazást: “Ami a szívedben van, az legyen a szádon és az legyen a 
cselekedeteidben.”  
 
A szívünkkel sohse leszünk tisztában, de a beszédünkben legyünk fegyelmezettek és ahogy 
az előbbi könyörgésben imádkoztuk: “Testvéreinkben Neked szolgáljunk.” A beszédet ki 
lehet csavarni, félre lehet érteni, magyarázni, de a cselekedetek  kimagyarázhatatlanok. Bár 
még azt is megpróbálják kimagyarázni, mert amikor valaki jót tesz, a mögött rosszat 
sejtetnek. Jézus egyértelműen azt mondja: “A cselekedetek határoznak meg mindent.” Így 
jutunk el szívünkön át a cselekedetekhez. Így lesz egyértelmű az életünk minősége, mert az 
értékek határozzák meg az embert. Kérjük minderre most az Isten áldását. 
 

+  Á L D Á S  + 


